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Al moment de fer balanç de les activitats dutes
a terme des de l’inici d’aquest curs, es fa palès
que la SCM té una dinàmica interna molt rica,
marcada per totes aquelles activitats regulars
que s’organitzen any rere any. A l’octubre, la
inauguració de curs va córrer a càrrec d’en Car-
les Simó amb una conferència sobre els �Estudis
en dinàmica: dels aspectes locals als globals�.
Va seguir l’assemblea anual, on es va presen-
tar l’informe dels actes del curs anterior (cf.
SCM/Not́ıcies 24) i dels projectats per a aquest
curs, es va aprovar el pressupost un cop vist
el tancament de comptes (vegeu l’article de la
nostra tresorera, que segueix aquest report), es
va aprovar també la nova quota d’inscripció a les
proves Cangur i s’informà sobre el Museu de la
Matemàtica. Uns dies abans ja s’havia realitzat
l’activitat inicial de l’ESTALMAT i, al novem-
bre, va seguir la fase catalana de les Olimṕıades
Matemàtiques. Al desembre va sortir el segon
número del Butllet́ı i també el Not́ıcies 24 molt
endarrerit, per un problema amb les distribu-
cions de publicacions de l’IEC, i malgrat els
constants esforços per part de l’Enric Ventu-
ra perquè les informacions ens arribin a temps.
Amb aquest número ja arribem al Not́ıcies 25 i,
tal com veureu a l’editorial, s’ha fet un esforç
per actualitzar el web i que hi pugueu trobar
tots els números anteriors digitalitzats.

Al gener, amb el nou any, comencen els �Pro-
blemes a l’Esprint� i els segueixen les proves
Cangur de la primavera —enguany el 3 d’abril—,
que també inclouen un concurs de relats ma-
temàtics i convoquen un nombre de participants
sempre creixent i sempre impressionant: aquest
curs han estat al voltant dels 24.000 entre Ca-
talunya, València i les Illes Balears! La comissió
que hi treballa realitza cada any una feina fabu-
losa, de gestió molt complexa i obtenint sempre
uns resultats encomiables que la Junta vol agrair
des d’aqúı. També a la primavera s’organitzen
les conferències per a estudiants universitaris,
iniciativa de la Junta anterior i que enguany
s’han dedicat a l’enginyeria financera a càrrec
d’en Sebastián del Baño. Per Sant Jordi es va
atorgar el Premi Évariste Galois al millor tre-

ball d’investigació, bibliogràfic o d’assaig sobre
matemàtiques, que aquest any ha guanyat en
Francesc Castellà Cabello de la UPC. El curs
es clourà, com és costum, amb l’XI Trobada
Anual de la SCM, prevista per al juny de 2008.
I, de manera també força regular, durant el curs
hem anat rebent peticions per al Fons de Promo-
ció d’Activitats i s’han atorgat de moment tres
ajuts: a les VI Jornadas de Matemática Discreta
i Algoŕıtmica (Lleida, 21 - 23 de juliol de 2008),
al MEGA-2009 (Effective Methods in Algebraic
Geometry, Barcelona, 15 - 19 de juny de 2009)
i al congrés Dynamical Systems and Topology
(Tossa de Mar, 15-19 d’abril).

A aquesta dinàmica cal afegir-hi llavors aque-
lles altres activitats de caràcter més excepcional
que vénen a completar el batec anual de la So-
cietat. El curs es va iniciar amb la II Jornada
sobre l’Ensenyament de les Matemàtiques, que
vam poder incloure en l’anterior Not́ıcies. Dins
el conjunt d’actes de celebracions del Centenari
de l’IEC, es va celebrar el novembre passat una
jornada fisicomatemàtica commemorant també
�Un segle de diàleg entre f́ısica teòrica i ma-
temàtica�, amb les intervencions d’en Joan Gir-
bau (UAB), en Paul Townsend (Universitat de
Cambridge), en Philip Candelas (Universitat
d’Oxford) i en Josep Antoni Gŕıfols (UAB); en
aquest mateix número trobareu un escrit deta-
llant com va anar la jornada. També a la tardor,
del 14 de novembre a l’11 de desembre, vam po-
der acollir a Barcelona, al Campus La Salle de
la Universitat Ramon Llull, l’exposició sobre la
història dels ICM creada per en Guillermo Cur-
bera per a l’ICM 2006, �El segle xx a través dels
matemàtics�, que va ser visitada per nombroses
escoles, professors i estudiants universitaris. I el
curs es clourà al juliol amb la fase final de l’o-
limṕıada matemàtica internacional, que aquest
any se celebra a Madrid, i per a la qual la SCM
col.labora en la fase organitzativa de coordinació
dels correctors dirigida per l’Ignasi Mundet.

Queden només per esmentar alguns aspec-
tes relatius a les relacions exteriors de la nostra
societat. El Comité Español de Matemáticas
(CEMat), l’òrgan que representa l’Estat espa-
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nyol a la IMU (International Mathematical Uni-
on), ha renovat Presidència i Junta Directiva.
Actualment en Carles Perelló i la Marta Sanz en
formen part com a representants de la SCM, l’O-
riol Serra és a la Comissió de Desenvolupament
i Cooperació, en Jordi Deulofeu a la d’Educa-
ció, l’Antoni Malet a la d’Història i en Josep
Masdemont a la Comissió d’Informació i Comu-
nicació Electròniques. Al Consell de l’European
Mathematical Society segueixen com a delegats
en Carles Casacuberta i la Marta Sanz. I, final-
ment, s’ha signat el conveni de reciprocitat amb

la Societat Australiana de Matemàtiques, tal
com ho hav́ıem anunciat a l’anterior informe.

No és sempre fàcil trobar la manera de de-
dicar temps i energia a la Societat. En escriure
aquest informe i fer balanç de les activitats i
actes d’aquest últim peŕıode, una s’adona de la
important contribució que representa aquesta
suma de petits i grans esforços per part de tants
associats. La major tasca de la Junta és mante-
nir aquesta dedicació i intentar-la ampliar sobre
la base de nous projectes i noves il.lusions. Hi
seguirem treballant.

Marianna Bosch
Secretària de la SCM

Informe comptable SCM 2006

Benvolguts socis,
Primer de tot vull agrair l’oportunitat que

em dóna la Junta actual de la SCM de tornar a
dirigir-me a vosaltres per tal d’explicar el tan-
cament de comptes de l’any 2006. Com ja es va
comentar en l’assemblea de presa de possessió
de la nova Junta, em vaig oferir a ajudar-los
a tancar els comptes de l’exercici que estava a

punt d’acabar-se atès que bona part havia trans-
corregut sota el mandat de la Junta anterior.
Per tant, també forma part d’aquest oferiment
que ara expliqui com va anar aquest any, tal com
es va aprovar en l’assemblea del 19 d’octubre de
2007.

Us recordem quin va ser el pressupost apro-
vat per l’assemblea de 29 de setembre de 2005:

Pressupost comptable SCM 2006

Activitat Ingressos Sub. IEC Sub. extr. Sub. FPA Despeses Total

Cangur 45.000 15.000 60.000 0
Cangur Internacional 18.000 12.000 30.000 0
Olimṕıada 4.000 4.000 0
Cursos 1.000 1.000 0
Publicacions 3.000 7.000 10.000 0
Trobada 1.200 3.000 4.200 0
Congrés SM Txeca 9.000 9.000 0
Congrés Alguer 4.000 4.000 0
Trobada Ensenyament 1.200 1.500 2.700 0
ICM 2006 6.000 6.000 0
Biblioteca digital 3.000 3.000 0
Conferències estudiants 2.000 0
Funcionament SCM 14.500 −14.500
Nòmines 13.500 −13.500
Quotes socis (quota 32 e ) 30.000 30.000
Congrés València 0
Fons Cooperació 0
Total 99.400 64.500 163.900 2.000

Fons PA 2.000 −12.000 0 −10.000

Total 101.400 52.500 163.900 −10.000
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I a continuació us presentem quin ha estat el balanç real de les diferents activitats:

Resum comptable SCM 2006

Activitat Ingressos Sub. IEC Sub. extr. Sub. FPA Despeses Total

Cangur 51.015,00 4.500,00 10.857,50 69.157,79 -2.785,29

Cangur Internacional 14.630,00 13.000,00 22.049,22 5.580,78

Olimṕıada 2.661,90 700,00 3.340,61 21,29

Cursos 0,00

Publicacions 462,64 11.600,00 13.279,27 -1.216,63

Trobada 969,00 1.500,00 2.605,30 -136,30

Congrés SM Txeca 5.671,06 3.000,00 16.932,51 25.603,57 0,00

Congrés Alguer 3.000,00 1.236,00 4.236,17 0,00

Trobada Ensenyament 0,00

ICM 2006 21.068,02 28.600,70 -7.532,68

Biblioteca digital 183,00 -183,00

Conferències estudiants 500,00 1.300,08 -800,08

Funcionament SCM 753,60 18.507,22 -17.753,62

Nòmines 7.230,35 -7.230,35

Quotes socis 29.379,00 29.379,00

Congrés València 7.033,77 7.033,77

Fons Cooperació 1.659,79 -1.659,79

Total 99.871,14 27.471,06 54.959,29 18.168,51 197.753,07 2.716,93

Fons PA 3.188,94 -3.677,62 -18.168,51 0,00 -18.657,19

Total 103.060,08 27.471,06 51.281,67 0,00 197.753,07 -15.940,26

Tal com vam fer l’any passat, hem separat
en tres columnes les entrades per subvencions,
diferenciant entre les que ens arriben de l’IEC,
les que ens autosubvencionem des del Fons de
Promoció d’Activitats i les que ens arriben d’al-
tres fonts.

Tot i que el global de l’any mostra un resultat
molt acurat respecte al que s’havia pressupos-
tat, si mirem partida per partida hi ha algunes
diferències significatives que cal esmentar.

En primer lloc, la prova Cangur va generar
més ingressos dels previstos, però també més
despeses, essent el global un resultat negatiu en-
cara que no tan gran com d’altres anys. D’altra
banda, la reunió Cangur internacional organit-
zada a Barcelona sembla donar uns beneficis
de gairebé 6.000 e, tot i que en realitat corres-
ponen a despeses que la SCM ja havia assumit
en anys anteriors. Aquestes despeses s’haurien
d’haver mantingut latents fins a aquest moment,
però, com ja es va explicar en l’informe de l’any

passat, com que el servei de comptabilitat de
l’IEC ja les havia imputades com a despeses, ja
no va ser possible corregir-ho.

L’augment de les despeses en publicacions
prové del número extraordinari en anglès de la
SCM/Not́ıcies que es va fer amb motiu de l’ICM
2006.

La partida destinada al Segon Congrés Txec-
Català de Matemàtiques ha tingut una desviació
considerable respecte al pressupost. A causa del
gran nombre de participants, les despeses van
ser superiors al que s’havia previst, mentre que
les subvencions es van mantenir aproximada-
ment en la ĺınia prevista. Per tant, atès que la
realització d’un congrés encaixa perfectament
amb els objectius amb els quals va ser creat el
Fons de Promoció d’Activitats, la junta anteri-
or va creure adient eixugar el dèficit d’aquest
congrés amb recursos de l’FPA.

El congrés que va tenir lloc a l’Alguer va
veure retallades lleugerament les subvencions
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previstes en 1.000 e i, atès que la SCM ja s’ha-
via compromès amb una certa quantitat, també
es va aplicar el dèficit a l’FPA.

Una altra activitat destacada de l’any 2006
va ser l’ICM, que, tot i tenir una quantitat molt
important de subvencions espećıfiques obtingu-
des per la SCM per a dur-lo a terme, tampoc
van cobrir el cent per cent de les despeses. Un
cop més hauŕıem pogut apel.lar al seu caràcter
d’extraordinari per emprar l’FPA, però, atès
que vàrem rebre una quantitat considerable pro-
cedent dels excedents del Congrés de València
de 2005, vàrem optar per assumir aquest dèficit.
Respecte al Congrés de València, cal explicar que
el 2005 vàrem aportar-hi uns diners amb el com-
promı́s que participaŕıem en el seu finançament,
assumint pèrdues i guanys proporcionalment
amb les altres societats matemàtiques espanyo-
les participants. Afortunadament, el Congrés
va tenir excedent, i això ens ha ajudat a qua-
drar els comptes de l’any 2006 amb unes xifres
raonables.

Pel que fa a les quotes de socis, l’any 2006
es va aplicar per segona vegada la quota bàsica
de 32 euros i, seguint amb la tàctica d’augments
bianuals, per a l’exercici 2007 aquesta passava
a ser de 34 e i aix́ı es mantindria el 2008.

El resum final de l’any és que aquest va co-
mençar amb una SCM amb un valor negatiu
de 3.868,28 e i va acabar amb un benefici de
2.716,93 e i un saldo negatiu de 1.151,35 e. Pel
que fa a l’FPA, aquest va començar amb un valor
de 68.919,33 e i ha acabat amb 50.262,14 e.

I ja que aquest és el darrer informe comp-
table de la Junta presidida per en Carles Casa-
cuberta, crec convenient fer un petit resum de
com vàrem rebre la SCM i com l’hem deixada.

El valor comptable de la SCM a 1 de gener
de 2002 era de 2.544,53 e negatius. La Junta
va entrar el juny d’aquell any quan la major
part de les activitats ja s’havien dut a terme
i vàrem tancar l’any amb un saldo negatiu de
16.648,37 e després de molts esforços per arri-
bar a conèixer la situació exacta patrimonial de
la Societat. Va ser, doncs, objectiu de la Junta
aconseguir deixar-la amb un saldo positiu al fi-

nal del mandat, sense renunciar, per això, a un
increment significatiu de les nostres activitats i
promoció. Tot i que no hem aconseguit eixugar
del tot el saldo negatiu, i han quedat 1.151,35 e
pendents, entenem que hem assolit una gran
part del nostre objectiu i que les activitats orga-
nitzades durant aquests quatre anys han estat
moltes i molt importants.

Val a dir que tot això no hauria estat possible
sense els recursos aportats pel Fons de Promoció
d’Activitats provinents dels excedents del 3ecm.
En cap moment dels quatre anys vàrem caure
en la temptació de tractar de netejar els deutes
de la SCM amb aquests fons, i entenem que tot
allò que s’hi ha pagat han estat activitats que
encaixaven perfectament amb els objectius pels
quals es va crear el Fons. Fins i tot hem evitat
la temptació de tancar la societat a zero a finals
de 2006.

Vàrem rebre l’FPA amb un valor d’uns
105.000 e i el deixem aproximadament a la
meitat. Per tant, deixem recursos per tal que
la nova Junta pugui mantenir el mateix ritme
d’activitats que fins ara. Aquests dos peŕıodes
(un total aproximat de vuit anys) fou el temps
que la Junta va recomanar el 2001 que durés el
Fons de Promoció d’Activitats.

També cal destacar que durant els darrers
anys el volum de subvencions captades per la
Societat de procedències diverses ha augmentat
molt substancialment. Segons el resum comp-
table de 2006, el total d’ingressos de la SCM
per conceptes diversos va ser d’uns 200.000 e,
una xifra molt superior a la d’anys anteriors i
que reflecteix un ritme ben alt d’activitats i de
publicacions.

Pressupost de la SCM per a l’any 2008

En l’assemblea del 19 d’octubre de 2007 es va
aprovar també el pressupost per a l’any 2008 i
aqúı cedeixo la paraula a la nova tresorera per
tal que expliqui els seus trets principals.

Bé, com a nova tresorera que tot just ha
passat aquest primer exercici, el pressupost que
vàrem presentar a l’assemblea de la Societat va
ésser un pressupost continuista del de 2007.
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Pressupost 2008 de la SCM

Concepte Ajuts IEC Altres ajuts Ingressos activitats Despeses activitats Subtotals

Publicacions 6.600,00 7.000 15.000,00 -8.400,00

Quotes 31.080,00 31.080,00

Despeses de Secretaria 11.580,50 -11.580,50

Fons de promoció 5.000,00 -5.000,00

Olimṕıada 3.000,00 1.000,00 4.000,00 0,00

11a Trobada 2.000,00 500,50 4.000,00 -1.499,50

5a Trobada Ensenyament 4.000,00 900,00 6.000,00 -1.100,00

Cangur 2008 9.000,00 18.000,00 58.999,50 85.999,50 0,00

Conferències estudiants 1.000,00 1.500,00 -500,00

ESTALMAT 6.000,00 6.000,00 12.000,00 0,00

Altres activitats 2.000,00 5.000,00 -3.000,00

Total 33.600,00 25.000,00 91.480,00 150.080,00 0,00

A data d’avui ja sabem que caldran alguns
retocs al pressupost presentat. L’any 2007, els
ajuts de l’IEC per a activitats ordinàries havien
estat de 9.000 e i, a banda d’això, el Cangur
tenia una subvenció de 9.000 e i l’Olimṕıada de
4.000. L’IEC també havia concedit un ajut ex-
traordinari de 6.000 e al projecte ESTALMAT
de manera transitòria mentre aquest no resolia
els problemes de finançament provocats per la
retallada de subvencions de la Fundació Vodafo-
ne.

Per això inicialment prevèiem en el pressu-
post de 2008 els mateixos diners per part de
l’IEC. Malauradament, això no ha estat aix́ı;
el pressupost d’activitats ordinàries ha estat
de 10.000 e, lleugerament superior al de l’any
2007, i les activitats internacionals han rebut
15.000 e entre totes. Cal afegir aqúı que aquests
darrers diners també hauran de cobrir parcial-

ment les despeses de la trobada de correctors de
l’Olimṕıada Internacional, que enguany es farà
a Barcelona amb el suport parcial de la SCM.

Pel que respecta al Cangur, en l’Assemblea
del 19 d’octubre de 2007 es va aprovar apujar-ne
les quotes fins a 4 e per participant a partir de
la propera edició. Aix́ı que, en cas que aquest
any els comptes anessin justos, creiem que amb
aquesta puja el pressupost ja quedarà ajustat
en la propera edició.

Per acabar, cal dir que l’IEC ha donat a la
Societat una subvenció extra de 1.000 e, per
poder editar algun article en color al Butllet́ı.

Res més, trencant amb la tradició establer-
ta fins ara i atès que la comptabilitat de l’IEC
funciona amb més puntualitat, esperem poder
donar-vos els resultats del tancament del pressu-
post de l’any 2007 en el proper número d’aquesta
revista.

Joan Carles Artés i Tere M.-Seara
Extresorer i tresorera de la SCM

Editorial

Teniu a les mans el 25è número de la revista
SCM/Not́ıcies. Si bé som matemàtics i sabem
que la rellevància d’un nombre depèn de la pro-
pietat que tinguem en consideració, és clar que
popularment els vint-i-cinquens aniversaris se
celebren sempre d’una manera especial. I és
que la SCM/Not́ıcies no fa pas 25 anys (per a

això falta encara bastant), però śı que fa el 25è
número! Aix́ı, doncs, l’enhorabona!

SCM/Not́ıcies va editar el seu primer nú-
mero (per cert, el 0 i no l’1) el febrer de l’any
1995. El 2 de febrer d’aquell mateix any s’ha-
via renovat la Junta de la SCM, que va quedar
encapçalada per Sebastià Xambó, i els nous

5


